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A foreign scientific grant was awarded to Bazarbayev Sultan Orazbayevich thesis 
on the subject of "Study o f degrees o f degradation of pastures o f gray, gray-brown and 

sandy soils of the lowland desert and desert regions o f Kazakhstan and formulation of ways 
to restore them" submitted for the PhD degree in "Soil Science and Agrochemistry" 

specialty 6D080800 - "Soil science and agrochemistry" of the adviser

FEEDBACK

Bazarbayev Sultan Orazbayevich completed his scientific internship under my 
supervision from November 27 to December 18, 2020. During the exchange of experience, the 
doctoral student showed himself to be generous, enthusiastic and eager to leam. I was 
immediately impressed by his perfection and confidence.

S.O. Bazarbayev During his scientific internship shared his experience by talking about 
the topic of his doctoral research. The topic and purpose of the doctoral student's research are 
relevant to many countries. The study of soil and plant indicators of degraded pastures is based 
on traditional methods and has been comprehensively studied.

Bazarbayev Suhan Orazbayevich, during his doctoral dissertation, determined the effects 
of the degrees of degradation on the soil cover of pastures in the desert and desert areas, on the 
characteristics of their chemical composition and physical properties, and on the composition 
and productivity of plant species. At the same time, he determined the effect of degradation of 
natural pastures'oiTTfie volumetric weights of the soils of 1Ье-«р1анё desert and desert regions, 
and conducted research on the assessment o f the condition o f pastures from stock materials.

Based on the results o f ground and space research, maps showing the degree of 
degradation o f the desert and desert regions of the Republic o f Kazakhstan were created. 
Effective measures have been developed to restore degraded pastures on gray, gray-brown, and 
sandy soils of upland desert and desert regions of Kazakhstan. This database proves that it can be 
provided to all agricultural collectives engaged in livestock breeding in the mentioned regions

Dissertation sections are well structured and based on systematic problem solving. The 
irmovativeness of the conclusions made in the research work is high. The authenticity and 
internal unity of the obtained scientific resuhs is reflected in the interrelationship of individual 
parts of the research work. S.O. Bazarbayev can be considered a qualified specialist in the field 
of "Soil science and agrochemistry".

In my opinion, Bazarbayev Sultan Orazbayevich dissertation on the topic "Researching 
the degrees of degradation of pastures of gray, gray-brown and sandy soils o f the lowland desert 
and desert regions o f Kazakhstan and designing ways to restore them" has been completed in 
accordance with the requirements and can be submitted for defense, and its author is Bazarbayev 
Sultan Orazbayevich 6D080800 - I consider it worthy to receive the degree o f doctor of 
philosophy (PhD) in the specialty "Soil science and agrochemistry".

Scientific advisor,

lA-u
Prof. Dr. Mehmet ARSLAN 

Erciyes University^ Agriculture Faculty, 
Department of Agricultural Biotechnology, 
Kayseri, Turkey ■ ' * . /



Эрджиес Университет!
Ауылшаруашылык факультет!

Базарбаев С\^лтан Оразбаевичт!н 6D080800 -  «Топырактану жэне агрохимия» 
мамандыгы бойынша PhD гылыми дэрежес1н алу уш1н \^сынылган «Казакстаниын 

тауалды шелейт жэне шел аймактарыньщ с^р, с\^р-курен жэне к¥^1Ды топырактары  
жайыльшдарынын деградациялану дэрежелер1н зерттеу жэне оларды калнына келт1ру 

жолдарын курастыру» такырыбындагы диссертациялык жумысына шет елд1к
гылыми жетекш1с1н1ц

П1К1Р1

Базарбаев Султан Оразбайулы 2020 жылдьщ 27-mi карашасынан 18-mi желтоксан 
аралыгында мен1н жетекш1л1г1ммен гылыми тагылнамасынан e rr i. Докторант тэж1рибе 
алмасу барысында ез1н жомарт, ынталы жэне уйренуге куштар екен1н керсетт!. Онын 
кемелд1г1 мен сен1м1не б1рден тэнт1 болдым.

С.О. Базарбаев гылыми тагылымнамадан ету кез1нде ез1н!ц докторлык зерттеу 
такырыбы туралы айтып тэж1рибе а 1масты. Докторанттьщ зерттеу такырыбы мен максаты 
кептеген елдерге езект1. Деградацияга ушыраган жайылымдардьщ топырак жэне ес1мд1к 
керсетк1штер1н зерттеу дэстурл! эд1стерге нег1зделген жэне жан-жакты зерттелген.

Базарбаев Султан Оразбайулы докторлык диссертациясьш орындау барысында 
тауалды шелейт жэне т е л  аймактары жайылымдарьшын, топырак жамылгысына, олардыд 
химиялык курамы мен физикалык касиеттер1н1н ерекшел1ктер1не жэне ес1мд1к тypлepi 
курамы мен ен1мдш1г1не деградациялану дэрежелер1н1ц эсерлер1н аныктады. Сонымен катар 
тауалды те л е й т  жэне шел аймактары топырактарынын келемд1к салмактарына табиги 
жайылымдар деградациясынын, эсер1н аныктап, кор материялдардан жайылымдардьщ 
жагдайын багалау жумыстарына зерттеулер жург1зд1.

Жербетт1к жэне гарыштык зерттеулерден алынган нэтижелер! бойынша К,азакстан 
Республикасыныц тауалды шелейт жэне шел аймактары жайьшымдарьгаьщ деградация 
дэрежелер1н1ц интерактивт! электронды карталары ж асальтды . Казакстаннын тауалды 
шелейт жэне шел аймактарыньщ сур, сур-курец жэне кумды топырактардагы эртурл! 
дэрежеде деградацияга ушыраган жайылымдарды калпына келт1руд1ц ти1мд1 шаралары 
эз!рлен1п, онлайн интерактивт! геоакпараттык жуйес! курастырылган. Бул мэл1меттер 
базасымен аталган аймактардагы мал шаруашылыгымен айналысатын барлык ауыл 
шаруашылыгы ужымдарына беруге болатыньш дэлелдейд!.

Диссертация бел1мдер1 жаксы курыльш, жуйел! койылган мэселелерд! шешуге 
нег1зделген. Гылыми-зерттеу жумысында жасалган корытындыларыныц жацашылдыгы 

 ̂ жогары дэрежеде. Алынган гылыми нэтижелер1н1н шынайылыгы мен imKi б1рл1п зерттеу 
жумысыныц жекеленген бел1мдер1н1ц езара байланыстьшыгынан кер1нед1. С.О. Базарбаевты 
"Топырактану жэне агрохимия" саласындагы б1л1кт1 маман деп санауга болады.

MeniH ойымша Базарбаев Султан Оразбайулы «К,азакстанныц тауалды шелейт жэне 
шел аймактарыньщ сур, сур-курен жэне кумды топырактары жайылымдарьшын 
деградациялану дэрежелер1н зерттеу жэне оларды калпьша келт1ру жолдарьш курастыру» 
такырыбында дайындалган диссертациялык жумысы койылган талаптарга сай орьшдалган 
жэне коргауга усынуга болады, ал оныц авторы Базарбаев Султан Оразбайулы 6D080800 -  
"Топырактану жэне агрохимия" мамандыгы бойынша философия докторы (PhD) дэрежес1н 
алуга лайыкты деп санаймын.
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